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افکارنیوزگفتهاست:»چهکسیدرخانوادههاشمیتقسیموظایفمیکند؟«
خاندان هاشمی که در سال های پس از ۷۶ نتوانستند افکار عمومی را برای پذیرش خود در عرصه قدرت آماده کنند این روزها پروژه مظلوم  

سازی از مهدی را نصب العین کرده اند تا شاید جایگاهی در میان مردم بیابند.

فراسخنگفتهاست:»روحانیفرهنگعذرخواهیرابابکرد«
این تنها نعمت زاده نبود که وقتی متوجه شد سخنانش مردم را آزرده، حاضر به عذرخواهی شد؛ بلکه از ابتدای روی کار آمدن دولت یازدهم 

چندین بار شاهد این بوده ایم که دولتمردان و مسئولان دولتی این رویه را نهادینه کرده اند. 

نظرنیوزگفتهاست:»توقفتولیدبنزینایرانیوتناقضاتمواضعمسئولیندرحمایتازتولیدملی«
اگر سلامتی و رفاه برای مسئولین ارزش بیشتری نسبت به بیکاری و حفظ تولید ملی دارد، چرا نباید درمورد همه محصولات ایرانی چنین موضعی 

داشت؟ و پرسش دیگر این است که اگر تولید بنزین دارای »استاندارد« و »مقرون به صرفه« نیست، این مسئله درمورد تولید »خودرو« صادق نیست؟

رجانیوزگفتهاست:»همهنکاتحقوقیکهبایددربارهبرجامبدانیم«
استناد به اینکه غیر از آمریکا هیچ یک از کشورهای ۱+۵ اقدام به تصویب برجام ننموده اند، نمی تواند دلیلی بر عدم تصویب در مجلس 

شورای اسلامی باشد، زیرا هیچ یک از کشورهای طرف معاهده غیر از آمریکا و ایران و اتحادیه اروپا ملزم به اجرای تعهد مشخص نیستند.

الفگفتهاست:»بازیتاریخیاصولگراهادرراندپایانی«
سرنوشت سیاسی اصولگرایان با تشکیل کمیسیون برجام و تداوم روند کنونی، بازی دوسر باخت است. این توافق در مجلس تصویب بشود 

و یا نشود برای اصولگرایان باخت تاریخی است.

عکس روزسایت نگار

مراسم تشییع برادر وزیر 
کشور - خراسان شمالی

حاشیه های مهدی هاشمی در اوین
سکوت سنگین سازمان زندان ها سرانجام شکست

یک هفته ای می گذرد از روزی که سخنگوی قوه قضائیه در جمع خبرنگاران اعلام 
کرد: »از مهدی هاشــمی یک گوشــی موبایل و نزدیک به 30 سکه طلا کشف 
شده است«. به دنبال این خبر اما نه خانواده هاشمی رفسنجانی ساکت نشستند 
و نه وکلای مهدی هاشــمی. عفت مرعشــی در نامه ای که به حجت الااسلام و 
المسلمین محسنی اژه ای نوشت اشاره مستقیمی به این بحث نکرد، اما محسنی 
اژه ای را »گرفتار در عذاب وجدان حکم مهدی« توصیف کرد. سیدمحمود علیزاده 
طباطبایی، یکی از وکلای مهدی هاشمی هم در مصاحبه ای گفت: »موبایل و 
سکه هایی که موکلم در اوین به همراه داشته، به هنگام ورود به بازداشتگاه اوین 
صورت  جلسه شده بود. سکه ها برای عیدی دادن بود و در رابطه با تلفن همراه چون 

بدون دوربین بود، صورت جلسه شده بود.«

سازمانزندانهامقصراست؟
در این میان، چند روز اخیر هیچ گاه نوک پرگار به ســمت ســازمان زندان ها اشاره 
نرفت و کسی از این نهاد نپرســید مگر در هنگام ورود به زندان، مجرمین وارسی 
نمی شوند؟ 30 سکه طلا و گوشی موبایل، چیزهایی نیستند که از چشم ریزبین 
مســئولین در امان بمانند. وحید ابوالمعالی در این خصوص به تسنیم گفته بود: 
»آقای محســنی اژه ای سخن از کشف سکه طلا می کنند و بعد عنوان می کنند 
که همراه داشتن ســکه طلا ممنوع نیست. من با آقای مهدی هاشمی در رابطه 
با تلفن صحبت کردم. ایشان گفتند که تلفن توسط یکی از اشخاص داخل زندان 
پس از ورود به من بازگردانده شــد و عنوان شــد که چون در بند عمومی و در میان 
زندانی های عادی هستم و ممکن است مشکلاتی برای من ایجاد شود، تنها در 

صورت وجود ایجاد خطر از آن استفاده نمایم.«
سازمان زندان ها تا امروز ســاکت بود و هیچ توضیحی در این مورد ارائه نمی داد. 
وکلای مهدی هاشــمی بارها تاکید کرده بودند وســایل او در بــدو ورود به زندان 
صورت جلسه شده است، پس چرا محسنی اژه ای در جمع خبرنگاران و رسانه ها، 

این خبر را اعلام کرده بود؟
ســکوت سنگین سازمان زندان ها اما در نهایت شســکت و رئیس این سازمان 
تاکید کرد که هنوز مشخص نیست این وســایل از مهدی هاشمی کشف شده 
باشد یا خیر. اصغر جهانگیر با بیان این مطلب گفت: »صورت جلسه ای در این 
خصوص به من داده نشــده است که ببینم حرف وکیل درســت بوده یا خیر اما 
بحثی که درمورد کشــفیات داشتیم، در بازرســی ها به آن رسیده اند و قطعا اگر 
زندان اطلاع داشت که این ها همراهش بوده در بازرسی ها عنوان کشف به آن 

اطلاق نمی شد.«
وی در ادامه افزود: »ســکه، پول اســت و اگر کســی پولی همراهش باشد باید 
تحویل دهــد و ما بــه جــای آن کارت اعتباری می دهیــم و مبالغ را به حســاب 
آن کارت واریــز می کنیــم و افــراد می تواننــد روزانه مبلغــی را برداشــت کنند. 
اصــولا همراه داشــتن پول ممنوعیــت قانونی نــدارد اما زندان دســتورالعملی 
 دارد کــه بــر اســاس آن همراه داشــتن اشــیاء مجــاز نیــز باید بــا هماهنگی 

زندان باشد.«

گزارشبازرسیراهنوزندیدم
جهانگیر بــا بیان اینکــه ســازمان زندان ها موظف بــه بازرســی از محکومین 
در بــدو ورود هســتند، اظهــار داشــت: » ماموریــن مــا در ورودی هــا موظف 
هســتند بازرسی هایی داشــته باشــند و بعد از اینکه بازرســی کردند، فرد تحویل 
زندان می شــود. بــه طور طبیعــی اگر در بازرســی دقــت کافی صــورت نگیرد 
 برخــورد لازم با کســانی کــه در مبــادی ورودی دقــت لازم را نداشــتند صورت 

می گیرد.«
وقتی از رئیس ســازمان زندان ها پرســیدند که گوشــی همراه مهدی هاشمی، 
دوربین  دار یا بدون دوربین بود، پاسخ داد: »گزارش بازرسی را هنوز ندیده ام و باید 
نگاه کنم. اصولا زندان به دلیل ترددهای زیــادی که دارد مانند ملاقات خانواده 

زندانیان، مرخصی ها، اعــزام به درمانگاه یا اعزام به شــعبات، به صورت مرتب 
کشفیاتی داریم به طوری که در یک ماه گذشته در بازرسی  هایی که در سراسر کشور 
انجام شد صد ها موبایل و اشیاء ممنوعه از جمله چاقو از زندانیان کشف شد. البته 
امکان اینکه بتوان ورود اشیاء و وسایل غیرمجاز به زندان را به صورت صد در صد 
کنترل کرد وجود ندارد زیرا هم زندانیان جاسازی های خاصی دارند و هم امکانات 

و تجهیزات کافی نیست.«

کسیبهخاطررفتارخوببرکنارنمیشود
چندی پیــش هم زمان با تغییر رئیس زندان اوین، بیان شــد که او به خاطر خوش 
رفتاری با مهدی هاشمی از سمتش برکنار شده است. اما جهانگیر با تکذیب این خبر، 

گفت: »کسانی که این موضوعات را به 
هم ارتباط می  دهند در خصوص 
زندانبانــی اســلامی اطلاعــی 
ندارند. عنوان شده بود رفتار خوب 
با متهم باعث این تغییرات شده 
در حالی که ما باید بگوییم موظف 

هستیم نسبت به تمام کسانی که 
وارد زندان می شــوند رفتار مناسب 

داشــته  باشــیم زیرا این یک توصیه 
اسلامی و قانونی است و کسی قطعا 
به خاطر رفتــار خوب تغییر نمی  یابد 

یا برکنار نمی   شــود. ما یک  سری 
تغییــرات طبیعــی داریم که 

 این تغییــرات در تهران هم
 اعمال شد.«

وزیردفاعآمریکاهرصبحپنجرهرابازمیکندوازجنگصحبتمیکند
رئیس مجلس شورای اسلامی در گفت و گو با رادیو ملی آمریکا گفت: توافق هسته ای پذیرفتنی است و می توان از آن برای حرکت به جلو بهره گرفت، اما بدون نقص هم نیست. علی لاریجانی که هفته گذشته 
را در نیویورک گذراند، در این گفت و گو با انتقاد از اظهارات جنگ طلبانه وزیر دفاع آمریکا اظهار کرد: این روزها قرار است زمینه را برای تایید و اجرای توافق فراهم کنیم، اما هر روز به نظر می رسد وزیر دفاع شما 

صبح که بیدار می شود پنجره را باز می کند و هر چه می تواند ضد ایران فریاد می زند و می گوید گزینه نظامی هنوز روی میز است. لاریجانی با بیان این مطلب تاکید کرد اگر آن ها واقعا دنبال جنگ هستند، دست به 
کار شوند و فقط حرف نزنند. وی در بخش دیگری از این گفت و گو در پاسخ به این پرسش که اگر آمریکا تحریم های تازه ای به علت حمایت ایران از حزب الله تحمیل کند، ایران چگونه پاسخ خواهد داد، 

گفت: اگر احساس کنیم طرف مقابل در حال نقض توافق است، خوب ما هم مقابله به مثل می کنیم. لاریجانی در ادامه تاکید کرد که افرادی هستند که می خواهند توافق را به شکست بکشانند، از 
این رو در پی یافتن راه های تازه ای هستند تا به توافق خدشه وارد کنند. وی تصریح کرد که اگر کسی به این توافق رخنه کند و به هر شکلی آن را به شکست بکشاند، آنگاه می دانیم چگونه پاسخ دهیم.

هاشمی قوه عاقله خبرگان است
علــی مطهری گفت: می تــوان گفت آقای 
هاشمی قوه عاقله مجلس خبرگان رهبری 
است. من فکر می کنم ایشــان برای توجه 
دادن علمــا و مــردم بــه اهمیــت مجلس 
خبــرگان آینده، زودتر اعــلام کاندیداتوری 
کردند. هجمه ها علیه آقای هاشمی به خاطر 

تأثیرگذاری ایشان است. می دانید که مهمترین کار مجلس خبرگان رهبری 
انتخاب رهبر جدید است اگرچه کارهای مهم دیگری هم دارد ولی عملا به 
گونه ای شده اســت که همین یک کار را انجام می دهد. بنابراین با توجه به 
هشت ساله بودن دوره آن، در دوره هایی که حتی احتمال ضعیف داده شود 
که بخواهند رهبر جدید تعیین کنند اهمیت آن افزایش پیدا می کند. البته ما 

دعا می کنیم که این اتفاق در این دوره نیفتد 

آمار کودکان کار میلیونی نیست
قائم مقام وزیرکشــور در امور اجتماعی، آمار 
مجامع بین المللی درباره کودکان کار در ایران 
را نادرست دانســت و گفت: آمار کودکان کار 
در کشور میلیونی نیست. مرتضی میرباقری 
با تاکید بر اینکــه وزارت کار و رفاه اجتماعی 
یونیســف را در این  خصــوص متقاعد کرده 

است، ارقام کودکان کار در کشــور را کمتر از ۱۵0هزار نفر خواند و اظهار کرد 
اعدادی که مجامع بین المللی اعلام می کنند از روی بدبینی به ایران اســت. 
میرباقری همچنین درباره ســاماندهی متکدیــان در متروی تهران گفت که 
معاون اجتماعی شهردار تهران پیشنهادی را ارائه داده مبنی بر ساماندهی آن ها 
در مدت سه ماه که قرار است ظرف مدت یک هفته آن را ابلاغ کنیم. به گفته او 
در اجرای این طرح شهرداری با حوزه قضایی و انتظامی نیز همکاری می کند.

اجازه نمی دهند با زمین خواری برخورد شود
رئیس کمیســیون اصــل 90 مجلس گفت: 
کسانی که درآمدهای میلیاردی دارند، در`مقابل 
برخورد بــا زمین خواری مقاومــت می کنند. 
محمدعلی پورمختار با بیان این موضوع تاکید 
کرد که ایــن افراد اجازه نمی دهنــد به راحتی 
مقابل اقداماتشان گرفته شود. به گفته او آن ها 

لابی دارند و از موقعیت ها و سفارش هایی برخوردارند و به همین دلیل از شرایط 
سوءاستفاده می کنند. پورمختار با اشاره به سخنان رهبری درخصوص مقابله 
با زمین خواری تاکید کرد که امروز عزم دســتگاه ها برای برخورد با این مســئله 
جدی تر شده است که این موضوع بسیار مثبت است. وی با اشاره به پیگیری های 
کمیسیون اصل 90 در راستای مبارزه با زمین خواری، یادآور شد که در هفته جاری 

اعضای کمیسیون بازدیدی از مناطق مختلف لواسانات داشته اند. 

جمعههاخون
جایبارونمیچکه

»جمعه ســیاه«، » کشــتار ۱۷ شــهریور«، »جمعه 
خونین« یا هــر چه که اســمش را می گذارند، امروز 
همان روزی اســت کــه میدان ژاله در ۱۷ شــهریور 

۱3۵۷ به خون کشیده شد. 

جوخهآتش
۱۶ شــهریور ۵۷ بود که بزرگ تریــن تظاهرات ضد 
شاهنشــاهی شــکل گرفت و به همیــن دلیل، ۱۷ 
شهریور از سوی رژیم شاهنشاهی حکومت نظامی 

اعلام شد، هرچند خیلی ها از آن خبر نداشتند. 
میــدان ژاله یا همان شــهدای کنونی، محل تجمع 
انقلابی ها اعلام شده بود، تجمعی که با گلوله باران 
نظامیان گماشته شده، در کمتر از چند دقیقه گلوله 
باران شــد. صحنه ای که یک خبرنگار اروپایی آن را 
به »جوخه آتش« تشبیه کرده بود. جمعه سیاه، باعث 
شــد تا همه امیدها به شاه و آشتی ملی اش، ناامید و 
شــکاف عظیمی میان دولت و ملت ایجاد شــود. در 
حقیقت ۱۷ شــهریور را بهانه پیــروزی انقلاب ۵۷ یا 
»انقلاب واقعی« می دانند. مشاور امنیت ملی آمریکا، 

زبیگنیف برژینسکی، درباره این رویداد گفته بود:
 »واقعــه میدان ژاله چنان خونیــن و مرگ  بار بود که 
کشمکش  های گذشته میان دولت و مخالفان را از یاد 
برد. این واقعه، پایان شورش  های پراکنده و مقطعی 

و آغاز انقلاب واقعی بود.«

شاهدان17شهریورچهمیگویند
گرچه آمار دقیقی از شــهدای میدان ژاله در دســت 
نیست، اما یکی از شاهدان عینی از آن روز می گوید:
 »در بیســیم صدایی آمد که همــه را محاصره کنید؛ 
تیراندازی شــروع شــد. مــردم پا به فرار گذاشــتند. 
نیروهای نظامی تیرهوایی می زدند. مردم وحشت زده 
بودنــد و هــر جا کوچه ای یــا گــذری می دیدند فرار 
می کردند. من دیدم که شــش نفــر روی هم ریخته 
بودنــد تا یک نفر فرار کند. مردم تــا آن روز در تهران 

چنین اتفاقی را ندیده بودنــد. تیراندازی چند دقیقه 
بیشــتر طول نکشــید اما دیدم که دیگــر هیچ کس 
اطــراف میدان نیســت. یک نفر یکــی از جنازه ها را 
می کشــید و یک نفر هم، جنازه دیگری را در آغوش 

گرفته بود. شهدا روی زمین بودند.

پیامامامخمینی)ره(
در پــی این حادثــه، امام خمینــی در پیامی به مردم 
ایران گفــت: »چهره ایــران امروز گلگون اســت و 
دلاوری و نشــاط در تمام اماکن به چشــم می خورد. 
آری اینچنیــن اســت راه امیر مومنان علی و ســرور 

شهیدان امام حسین.
 ای کاش »خمینی« در میان شما بود و در کنار شما 
در جبهه دفاع برای خدای تعالی کشته می  شد. جهان 
باید بداند که این اســت فضای باز سیاســی ایران! و 
این است رژیم دموکراسی شاه! و این است عمل به 
دین مبین اســلام در منطق شاه و دولت او! اکنون 
به بهانه  های پوچ دســت به حبس و تبعید تازه زده  اند 
و می زننــد. ارتش وطنخواه ایــران! به دیگر برادران 
ارتشــی خود که شــاه را رها کرده  اند و در پشــتیبانی 

مردم، به دشمن حمله نموده اند بپیوندید.«

خبرنامه

بحث درمــورد »دانش آموز معتاد« ســابقه ای چند ســاله دارد. آمارها می گویند 
دانش آموز معتاد داریم و مسئولان آموزش و پرورش منکر آن می شوند. این اصرار 
و انکار درمــورد وجود یا عدم وجود دانش آموزان معتاد هــم در دولت دهم وجود 

داشت و هم در دولت یازدهم.
وقتی در دولت دهم خبرنگاران از حاجی بابایی وزیر آموزش و پرورش درباره تعداد 
دانش آموزان معتاد پرسیدند، گفت: »دانش آموز معتاد؟ نداریم! دانش آموزی که 
معتاد باشد که دیگر دانش آموز نیســت«. حرف هایی که بیشتر شبیه پاک کردن 
صورت مســئله بود. در دولت یازدهم هم حرف وزیر همــان حرف های قبل بود، 
هرچند با کمی تغییر: »دانش آموز معتاد نداریم. اگر هم کسی معتاد باشد، در خانه 

معتاد شده و بعد دانش آموز شده«.
حالا و با گذشت دو سال از عمر دولت باز هم حرف های مشابهی می شنویم. این 
بار از ســوی مدیرکل آموزش و پرورش شهر تهران. اسفندیار چهاربند در پاسخ به 

این سوال که آیا موضوع اخراج شدن دانش آموزان معتاد از مدارس رسمی کشور 
صحت دارد یا خیر، اظهار کرد: پیش از هرچیز باید عنوان کنم که به هیچ عنوان 
دانش آموز معتاد نداریم؛ البته ممکن است معتادی در لباس دانش آموز باشد ولی 

دانش آموز، معتاد نمی شود. 

اعتیاددردانشآموزانتفننیوبهموادصنعتیاست
هرچند معلوم نیست منظور آقای مدیرکل آموزش و پرورش تهران از وجود معتادانی 
در لباس دانش آموز چیست و او همچنان معتقد است دانش آموز معتاد نداریم، با 
این حال در بخشی از صحبت هایش آمار اعتیاد در میان دانش آموزان را کمتر از 
۱000 نفر می داند. همچنین به گفته چهاربند این دانش آموزان عمدتا به صورت 
تفننی و پراکنده، اســتعمال مواد مخدر را آن هم از نوع صنعتی و نه ســنتی مثل 
حشیش تجربه کرده اند و بنابراین مسئولان آموزش و پرورش با اقدامات مشاوره ای 

و پیشگیرانه سعی دارند مانع تبدیل آن ها به معتادان حرفه ای شوند. وی درمورد نوع 
برخورد مدارس با چنین دانش آموزانی نیز می گوید ستادی تربیتی در این خصوص 
وجود دارد که پس از بررسی موضوع و به تناسب، برای درمان آن ها در نهایت حکم 
به محرومیت موقتی از کلاس درس می دهد، ولی آموزش و پرورش به هیچ وجه 

اجازه ندارد دانش آموزی را از حق تحصیل، به صورت دائمی محروم کند.
اما ســخنان این مسئولان در پاســخ به چه آمارهایی است؟ سال 8۷ ستاد مبارزه 
با مواد مخدر از وجود 30هزار دانش آموز معتاد در کشــور خبــر داد، هرچند این 
آمار بر اســاس تعداد دانش آموزان خودمعرف بود. در سال 90 نیز بر اساس طرح 
شــیوع شناســی مصرف مواد مخدر، میزان مصرف در گروه سنی ۱۵ تا ۱9 سال 
۱3/۵۶درصد اعلام شد که قطعا بخشــی از این تعداد دانش آموز هستند. سال 
گذشته نیز ســتاد مبارزه با مواد مخدر اعلام کرد بیش از ۱درصد از دانش آموزان 
شیشه مصرف می کنند و 4درصد هم سابقه مصرف این ماده مخدر را دارند. آماری 
که با توجه به جمعیت بالاي ۱3 میلیوني دانش آموزان در کشور به معنی این است 

که طبق این آمار حداقل ۱30هزار دانش آموز معتاد به شیشه در کشور داریم.

دانش آموزان معتاد یا معتادانی در لباس دانش آموز؟


